



中国青年学者文库

Study on Theory and Realization
of China's Conservation-oriented Economic

中国节约型经济的 一般理论与 实现途径研究

林琳○著



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

 中国青年学者文库

Study on Theory and Realization
of China's Conservation-oriented Economic

中国节约型经济的一般理论与实现途径研究

林 琳◎著



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

中国节约型经济的一般理论与实现途径研究/林琳著.
—北京:社会科学文献出版社, 2011. 1
(中国青年学者文库)
ISBN 978 - 7 - 5097 - 1870 - 4

I. ①中 … II. ①林 … III. ①自然资源 - 资源利用 -
研究 - 中国 IV. ①F124. 5

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2010)第 203091 号

· 中国青年学者文库 ·

中国节约型经济的一般理论与实现途径研究

著 者 / 林 琳

出 版 人 / 谢寿光

总 编 辑 / 邹东涛

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮政编码 / 100029

网 址 / <http://www.ssap.com.cn>

网站支持 / (010) 59367077

责任部门 / 财经与管理图书事业部 (010) 59367226

电子信箱 / caijingbu@ssap.cn

项目负责人 / 周 丽

责任编辑 / 张景增

责任校对 / 张兰春

责任印制 / 蔡 静 董 然 米 扬

总 经 销 / 社会科学文献出版社发行部

(010) 59367081 59367089

经 销 / 各地书店

读者服务 / 读者服务中心 (010) 59367028

排 版 / 北京步步赢图文制作中心

印 刷 / 北京季蜂印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

印 张 / 22.5

字 数 / 364 千字

版 次 / 2011 年 1 月第 1 版

印 次 / 2011 年 1 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 1870 - 4

定 价 / 65.00 元

本书如有破损、缺页、装订错误,
请与本社读者服务中心联系更换



版权所有 翻印必究

摘 要

“节约型经济”在当前的经济学理论界还是一个全新的概念（还没有形成比较权威的概念）。我们对“节约型经济”的理解是根据“节约型社会”概念进行理论提炼得出的。

“节约型社会”^①的权威概念为：“在生产、流通、消费等领域，通过采取法律、经济和行政等综合性措施，提高资源利用效率，以最少的资源消耗获得最大的经济和社会收益，保障经济社会可持续发展。建设资源节约型社会，其目的在于追求更少资源消耗、更低环境污染、更大经济和社会效益，实现可持续发展。”

在国外还没有“节约型经济”的正式提法。但是，“节约型经济”的理论观点在国外的诸多经济增长理论中都有所涉及。

本书将以马克思主义经济理论为指导，综合运用市场经济理论、产业经济学等的有关内容，初步建立起系统的节约型经济的基本含义、基本内容的研究框架，并在此基础上着重分析中国节约型经济的实现途径这一现实问题。在理论上，这将是一项具有开拓性意义的研究工作。笔者希望通过自己的研究，能够为中国节约型经济的理论体系的早日完善，提出突破中国当前的资源约束问题的指导性对策贡献一点绵薄之力。

本书分为上下两篇。上篇为节约型经济一般理论，下篇为节约型经济实现途径。

第一章到第四章为上篇，主要研究探讨节约型经济的一般理论。

^① 参见温家宝总理于2005年7月4日发表于《人民日报》第2版题为《高度重视 加强领导 加快建设节约型社会》的文章。

第一章为节约型经济理论的发展研究综述，分别从马克思主义经济学、西方经济增长理论和可持续发展理论的发展脉络分析了节约型经济的理论源流。

第二章主要研究节约型经济的基本理论。从节约型经济的基本定义和基本内涵分析着手，指出节约型经济的“节约”的丰富内涵可以从以下几方面来认识：第一，节约型经济在节约的范围上，是全部再生产过程的节约，而不是特指某一环节的节约；第二，节约型经济在节约的内容上，是全部生产要素的节约；第三，节约型经济在节约的目标上，是要形成人与自然相和谐的社会；第四，节约型经济在节约的路径选择上，是要构建循环经济系统。因此，节约型经济的基本框架应该包括生产、流通和消费三个环节，节约型国民经济体系是节约型经济的基石，循环经济是节约型社会的经济运行模式。

发展节约型经济，离不开政府效率的提高，或者说政府运行成本的节约应该是节约型经济发展模式的重要组成部分。由于我国政府管理过程中存在着很多低效甚至无效的现象，制度成本较高，因此，研究探讨中国节约型经济的实现途径还要考虑制度成本问题，积极寻求对策，采取措施，提高政府效率，节约公共管理成本显得尤为重要。

第三、四两章分别研究探讨了节约型经济的基石——建立资源节约型国民经济核算体系问题和节约型经济的运行模式——循环经济的基本理论。

第五章到第九章为下篇，主要研究中国节约型经济的实现途径。

第五章分析流通环节节约的重要内容之一：建设统一开放、竞争有序的各种资源市场体系。从环境、资源定价的基本理论着手，分析了中国能源市场、水资源市场、矿产资源市场、土地资源市场定价存在的主要问题，提出中国建设完善的资源市场的主要措施：建立和完善合理的能源、资源价格机制；逐步实现能源、资源产业的产权结构的多元化；加强执法和立法工作等。

第六章分析流通环节节约的重要内容之一：加快现代物流产业发展。通过分析中国物流产业存在的主要问题，提出了发展我国物流产业节约流通成本的基本思路：加强对现代物流业发展的引导，制定明确的产业政策取向；统筹各区域协调分工，优化物流布局；加强物流基础设施建设和物流标准化建设等。

第七章主要研究消费环节的节约问题。首先探讨了科学消费观的基本内涵,指出科学消费主要包括循环消费和绿色消费。循环消费是指以“消费品—消费—废弃物—再生资源—再生产品”的循环流程为特征的一种物质循环消费模式;绿色消费是一种以“绿色、和谐、自然、健康”为宗旨,有益于人类健康和生态环境的消费方式。

第八、九章主要研究制度成本的节约问题。第八章研究中国深化经济体制改革问题,首先从世界各国的经验、运作规范和有效的市场经济体制一般具有的共同特点分析入手,深入分析了中国市场经济体制运行的制度成本较高的主要原因:政府职能转变不到位;国有企业现代企业管理制度尚未完全建立;现代市场运行制度尚未完善;现代社会信用制度尚未建立等,在此基础上进一步提出了中国深化经济体制改革节约制度成本的主要思路:转变政府职能;建立科学公共财政制度;进一步推进要素市场化;加快国有企业改革步伐;建立现代社会信用制度。

第九章研究规范政府微观管制制度问题,从资源节约的政府管制基本理论出发,在分析政府对资源市场微观管制必要性的基础上,指出政府管制失效也是经常存在的,主要原因有:管制俘虏、管制失灵等,政府管制失效也会造成严重的资源浪费。最后提出了中国规范资源节约的政府管制的基本思路:资源、能源审计制度的建立和完善;资源、能源价格管制的逐步放松;能源、资源产业准入标准的提高;改革自然资源的产权制度;改革税费制度等。

第十章为结论,对第一章至第九章每章的基本观点进行归纳。

关键词: 节约型经济 一般理论 实现途径

Abstract

“Conservation-oriented economy” is still a brand new concept (no relatively authoritative concept has been formed yet) in the current economics theory circle. Our understanding of “Conservation-oriented economy” is theoretically abstracted based on the concept of “Conservation-oriented society” .

The authoritative concept of “Conservation-oriented society” is: “in the production, circulation, consumption, and other fields, through legal, economic, administrative and other comprehensive measures, improve the efficiency of resource utilization, obtain maximal economic and social benefits by consuming minimal resources, and ensure the sustainable economic and social development. The construction of a resource-conserving society is to pursue less resource consumption, less environmental pollution, and greater economic and social benefits, and to achieve sustainable development.”^①

The term “Conservation-oriented economy” has not been formally formulated abroad. However, the theoretical viewpoints of “Conservation-oriented economy” have been involved in numerous oversea economic growth theories.

With the Marxist economic theory as a guidance and through comprehensively using the market economy theory, the industrial economics and some other relative contents, the paper shall initially establish a systematic study framework for the basic meaning and content of the conservation-oriented economy and based on this focus on analyzing the

① See also the article, *Highly Value and Intensively Guide and Speedily Build A Conservation-oriented Society*, of Prime Minister, Wen Jiabao, Published on the 2nd Page of People's Daily on 4th July, 2005.

practical issue, the approach to realizing China' conservation-oriented economy. In theory, this will be a study task with ground-breaking significance. The author hopes that his own study can make a little contribution to the early perfection of the theoretical system of China' conservation-oriented economy, and to the proposition of guiding countermeasures which can make breakthroughs in the current issue of resource constraints.

The paper is divided into two parts. Part 1 (Chapter I to Chapter IV) studies the general theory of conservation-oriented economy and Part 2 studies the approach to realizing the conservation-oriented.

Chapter I summarizes the study of the development of the conservation-oriented economy, and analyzes its theoretical origin based on the development of Marxist economics, Western economic theory and the theory of sustainable development.

Chapter II mainly studies the basic theory of the conservation-oriented economy. Proceeding from the analysis of the basic definition and meaning of the conservation-oriented economy, it points out that the rich meaning of the "conservation" can be understood in the following aspects: firstly, according to the scope of conservation, conservation-oriented economy refers to the conservation in the whole process of reproduction but not in a specific link; secondly, according to the content of conservation, conservation-oriented economy refers to the conservation in all production factors; thirdly, according to the objective of the conservation, conservation-oriented economy is to create a society with harmony between human and nature; fourthly, according to the route choice of the conservation, conservation-oriented economy is to build up a circulating economic system. Therefore, the basic framework of the conservation-oriented economy should include production, circulation and consumption, these three links. The national conservation-oriented economic system is the cornerstone of the conservation-oriented economy. Circulating economy is economic operation model of a conservation-oriented society.

The development of the conservation-oriented economy can not part from the improvement of efficiency of the government. Or we can say the conservation of the government operating cost should be an important component of the development

model of the conservation-oriented economy. Since numerous inefficient and ineffective phenomena exist in the management process of China Government and the system cost is relatively high, we should also take the system cost into account and it is particularly important to actively seek for measures, take measures, improve the government efficiency, and save the public management cost.

Chapter III and Chapter IV respectively studies and discusses the cornerstone of the conservation-oriented economy, the establishment of a national resource conservation-oriented economic accounting system and the operation model of the conservation-oriented economy, and the basic theory of the circulating economy.

Part 2 (Chapter V to Chapter IX) mainly studies the approach to realizing China's conservation-oriented economy.

Chapter V analyzes one of important contents of the conservation in the circulation link: the construction of a unified, open, competitive and orderly market system for various resources. Proceeding from the basic theory of environment and resource pricing, this chapter analyzes the main problems existing in China's energy market, water resource market, mineral resource market, and land resource market, and proposes the major measures to build up perfect resource market in China: set up and perfect a reasonable energy and resource pricing mechanism; gradually create a diversified ownership structure for energy and resources industries; strengthen the law enforcement and legislation.

Chapter VI analyzes one of important contents of the conservation in the circulation link: the acceleration of the development of modern logistics industry. Through the analysis of the main problems existing in China's logistics industry, this chapter proposes the basic idea of developing China's logistics industry and conserving the circulation cost: strengthen the guidance for the development of the modern logistics industry and set up the clear orientation for the industrial policy; entirely plan the coordination, division and optimization of the logistics layout of all regions; strengthen the construction of the logistics infrastructure and logistics standardization.

Chapter VII mainly studies the conservation in the consumption link. This chapter firstly discusses the basic meaning of the scientific consumption concept and points out

that scientific consumption mainly includes circulating consumption and green consumption. Circulating consumption refers to a kind of material circulating consumption model with a circular process “consumable-consumption-waste-renewable resources-recycled products” as its characteristics; green consumption is a kind of consumption model with “green, harmonious, natural, healthy” as its tenet, which benefits the human health and ecological environment.

Chapter VIII and Chapter IX mainly study the conservation of the system cost. Chapter VIII studies the deepening of China's economic system reform. Firstly proceeding from the analysis of the experience of countries in the world and the common characteristics of a market economic system with standardized and effective operation, it deep analyzes the main reason of the relatively high costs for the operation of China's market economic system: the transformation of government functions is not in place; the modern enterprise management system for state-owned enterprises is not yet fully established, which causes many problems; modern market operation system is not yet perfected; modern social credit system has not yet been established and based on this further proposes the main idea for the system cost saving in the deepening of China's economic system reform: transform the government function; establish a scientific public finance system; further promote the element marketization; speed up the pace of the reform of state-owned enterprises; establish a modern social credit system.

Chapter IX studies the standardization of government's micro-regulation system. Proceeding from the basic theory of the government regulation of resource conservation and based on the analysis of necessity of government's micro-regulation of the resource market, this chapter points out that government regulating failures often exist, of which main reasons include: capture of regulation, malfunction of regulation and etc. Besides, government regulating failures will lead to serious waste of resources. At the end of this chapter, basic ideas of the standardization of the government regulation of China's resource conservation are proposed: establish and improve the resource and energy auditing system; gradually deregulate the energy and resource prices; improve the access standards of the energy and resource industry; reform the property rights system of natural

resources; reform the tax system.

Chapter X is the conclusion. This chapter summarizes the basic viewpoints of each chapter in the paper.

Key words: Conservation-oriented Economy, General Theory,
Approach to Realization

目 录

导 言	1
一 问题的提出	1
二 国外、国内研究现状综述	2
三 研究目标、研究内容和拟解决的关键问题	6
四 本书的创新之处	8

上篇 节约型经济一般理论

第一章 节约型经济理论的发展研究综述	13
第一节 马克思主义的节约观	13
一 马克思的劳动时间节约概念	13
二 社会化大生产与节约	15
三 马克思主义的消费节约观	16
四 马克思主义节约观的当代价值	20
第二节 西方经济增长理论有关节约的理论观点	21
一 关于资源稀缺	21
二 蜜蜂的寓言与凯恩斯主义	24
三 关于资源节约	26
第三节 可持续发展理论是指导当前中国节约型经济研究的理论基础	30
一 可持续发展理论对传统发展方式的反思和否定	30
二 可持续发展理论对规范的可持续发展模式的理性设计	33
三 破解资源约束的可持续发展的两种研究思路	35

第二章 节约型经济基本理论	37
第一节 节约型经济的定义和基本内涵	37
一 节约的概念和节约型经济的本质	38
二 节约型经济的基本内涵	39
第二节 节约型经济的内涵框架	43
一 节约型经济的主要环节	43
二 节约型经济成本节约的主要环节	44
第三节 节约型经济的基本特征	46
一 节约型经济的主体	46
二 节约型经济的基石	47
三 节约型社会的经济运行模式	49
第四节 中国节约型经济实现途径的特殊性	50
一 节约型经济实现途径的层次性	50
二 中国节约型经济实现途径的特殊性	55
 第三章 节约型经济的基石：建立资源节约型国民	
经济核算体系	58
第一节 资源节约型国民经济体系的基本理论	58
一 国内生产总值核算及其缺陷	58
二 绿色国内生产总值核算的产生和发展	59
三 实行绿色国内生产总值核算的必要性	62
第二节 我国实行绿色国内生产总值核算体系的基本框架	64
一 资源与环境账户框架的设计	65
二 资源与环境因素纳入国民经济核算体系的模式	66
三 我国绿色国民经济核算存在的问题	69
第三节 构建中国资源节约型国民经济核算体系的基础性工作	73
一 加强绿色国民经济核算理论与方法的研究，提高国民	
经济核算理论水平	73
二 建立绿色国民经济核算账户编制与资料搜集制度，推动	
国民经济核算制度发展	73

三 建立绿色会计和审计制度,完善绿色国民经济核算基础	74
四 建立健全绿色法律体系,保障绿色国民经济核算 体系的运行	74
五 加强国民经济核算知识的教育和宣传,提升社会认识绿色 国民经济核算的水平	75
六 加强国际合作,借鉴别国的经验	75
第四节 建立资源节约型产业结构	75
一 走新型工业化道路	75
二 提高因产业结构调整所带来的能源需求的保障程度	76
 第四章 节约型经济的运行模式:循环经济	78
第一节 循环经济的基本内涵	78
一 循环经济的概念	78
二 循环经济的基本内容	84
三 循环经济的基本特征	88
第二节 中国发展循环经济面临的主要问题	91
一 观念认识方面的问题	92
二 我国工业化发展道路对循环经济的不利影响	94
三 制度及实施机制方面存在的问题	98
四 资源价格障碍	101
五 缺乏配套的投融资机制	104
六 政策法规瓶颈	105
七 其他相关问题	106
第三节 中国循环经济发展的基本思路	106
一 中国循环经济发展现状的基本判断	107
二 中国进一步加快循环经济发展的基本思路分析	110

下篇 节约型经济实现途径

第五章 建设统一开放、竞争有序的资源市场体系	123
第一节 环境、资源合理定价的基本理论	123

一 环境与资源的含义·····	123
二 资源与环境价值的认识过程·····	124
三 环境和资源的价值·····	126
四 环境和资源合理定价的基本方法·····	127
第二节 中国各种资源市场的主要问题·····	133
一 能源市场的主要问题·····	133
二 水资源市场的主要问题·····	139
三 矿产资源市场的主要问题·····	142
四 土地资源市场的主要问题·····	146
第三节 中国建设完善的资源市场的主要措施·····	152
一 合理的能源、资源价格机制的建立和完善·····	152
二 能源、资源产业的产权结构的多元化·····	156
三 立法、执法工作的加强·····	157
四 健全资源市场管理体制·····	158
五 加强政府在规范资源市场中的作用·····	159
六 努力营造具有国际竞争能力的中国资源跨国公司·····	160
七 尽快建立我国的战略性资源储备制度·····	160
第六章 加快现代物流产业发展·····	161
第一节 现代物流产业节约流通成本的基本理论·····	161
一 现代物流产业的界定·····	161
二 流通成本的内涵和相关理论·····	163
三 现代物流的作用——节约流通成本·····	165
第二节 中国现代物流产业发展滞后造成流通成本过高·····	173
一 我国物流产业发展滞后的基本现状·····	173
二 中国现代物流产业发展滞后造成流通成本过高的主要表现·····	175
三 流通成本过高的原因分析·····	178
第三节 发展我国物流产业节约流通成本的基本思路·····	183
一 加强对现代物流业发展的引导,制定明确的产业政策取向·····	184
二 统筹各区域协调分工,优化物流布局·····	185
三 加强物流基础设施建设和物流标准化建设·····	186

四 大力推广运用各种新型清洁高效的交通运输工具·····	186
五 加快第三方物流的发展·····	188
六 优化物流运输,降低能源消耗·····	190
七 加快物流理论和管理专业人才的培养·····	191
第七章 大力提倡科学消费观·····	192
第一节 科学消费观的基本内涵、分类及主要内容·····	192
一 科学消费观的基本内涵·····	192
二 影响科学消费实现的因素·····	193
三 科学消费的主要内容·····	195
第二节 循环消费·····	198
一 循环消费模式的形成与路径分析·····	198
二 促进循环消费发展的思路·····	200
第三节 绿色消费·····	201
一 我国当前绿色消费存在的障碍因素分析·····	201
二 国家、企业、消费者和消协四方共同努力 解决绿色消费问题·····	204
三 建立促进绿色消费的政策体系·····	207
第八章 深化经济体制改革·····	213
第一节 市场经济体制的基本理论·····	213
一 独立的企业制度·····	213
二 有效的市场竞争·····	214
三 规范的政府职能·····	215
四 良好的社会信用·····	217
五 健全的法制基础·····	218
第二节 中国市场经济体制运行的制度成本较高的主要表现·····	221
一 政府职能转变不到位造成的主要问题·····	221
二 国有企业现代企业管理制度尚未完全建立造成的主要问题·····	224
三 现代市场运行制度尚未完善造成的主要问题·····	230
四 现代社会信用制度尚未建立造成的主要问题·····	252

第三节 中国深化经济体制改革节约制度成本的主要思路·····	258
一 转变政府职能·····	258
二 建立科学的公共财政制度·····	265
三 进一步推进要素市场化·····	271
四 把握机遇,加快国有企业改革步伐·····	281
五 建立现代社会信用制度·····	289
第九章 规范政府微观管制制度·····	294
第一节 资源节约的政府管制基本理论·····	294
一 政府对资源市场微观管制的必要性·····	295
二 政府管制资源市场的一般手段·····	301
三 政府对资源市场微观管制失效的原因·····	303
第二节 中国政府管制造成资源浪费的主要表现·····	305
一 价格管制造成的问题·····	305
二 进入管制造成的问题·····	308
三 税费制度造成的问题·····	310
四 产权界定中存在的问题·····	311
第三节 中国规范资源节约的政府管制的基本思路·····	312
一 资源、能源审计制度的建立和完善·····	312
二 资源、能源价格管制的逐步放松·····	314
三 能源、资源产业准入标准的提高·····	315
四 改革自然资源的产权制度·····	316
五 改革税费制度·····	320
第十章 结论·····	323
参考文献·····	327
后 记·····	337